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حكمت 324
از عصی��ان خداون��د در خلوتگاه ه��ا 
بپرهیزيد چراكه ش��اهد، همان حاكم 

و دادرس است.

نويسنده سرشناس فرانسوي خطاب به رئيس جمهور کشورش:

آقای ماکرون با مهاجران بدرفتاری نكن!
   معصومه طاهري

ژان ماري گوس�تاو لو کلزيو نويسنده سرشناس معاصر 
فرانس�وي اس�ت که از وي تاکنون ح�دود 4۰کتاب از 
جمل�ه مجموعه داس�تان هاي کوت�اه و رمان  منتش�ر 
ش�ده  و جايزه نوب�ل ادبي�ات س�ال 2۰۰۸ مي�ادي از 
س�وي آکادمي س�لطنتي س�وئد هم به او تعلق گرفته 
اس�ت. اين برنده جايزه نوبل ادبيات در مصاحبه اي که 
اخي�راً ب�ا »Journal du dimanche« داش�ته گفته 
اس�ت:» از رئيس جمهور فرانس�ه مي خواهم تا نسبت 
ب�ه بدرفتاري هاي�ي که ب�ه مهاج�ران مي ش�ود توجه 
داش�ته باش�د و به وضع اين محرومان رسيدگي کند.«

اما ژان ماري گوستاو لو كلزيو دست بردار نبود و باز در ستون 
همین مجله با خشم به دستورالعمل هاي جرالد كلمب وزير 
كشور فرانسه درخصوص مهاجران عكس العمل نشان داد. 
نويسنده كتاب»ترجیع گرسنگي« طرفدار ثبات و استحكام 
اس��ت و از آن هم حمايت مي كند اما به اعتقاد وي در روي 
زمین مس��ائلي فراتر و مهم تر وجود دارند و در ادامه گفته 
است: »ما همچنان بي رحمانه از افراد سوءاستفاده مي كنیم. 
بستن يا باز كردن مرزها سؤال برانگیز است چون هنگامي 
كه مردم در فرانسه در تردد هستند، اين كار غیرقابل قبول 

است و بايد به اين مسئله رسیدگي كرد.« 
اين نويسنده فرانسوي در ماه ژانويه گذشته هم در مقاله اي 
كه در هفته نامه »آبزرواتور« منتشر كرده آورده بود: »بايد 
بین مهاجراني كه به دلايل سیاس��ي از كش��ور خود فرار 
مي كنند و به فرانسه پناهنده سیاسي مي شوند با كساني كه 
از سر بدبختي و مشكلات اقتصادي و كار به فرانسه مي آيند 

تفاوت قائل شد.« 
شرايط مهاجران محروم و فقیر در اين كشورغیرقابل تحمل 
است. ش��یوه برخورد با مهاجران روشنفكر در انجمن هاي 
فرانسوي درس��ت نیس��ت، البته بعد از اين مقاله امانوئل 
ماكرون اعلام كرد كه ما بايد از احساسات نادرست و غلط 

دوري كنیم. 
ژان ماري گوستاو لو كلزيو مي گويد:» به سادگي من اشاره 
مي شود و اينكه چرا من تحت درمان هستم و مانند بچه ها 

ساده و بي تكلفم.« 
او به همكاران خود اعلام مي كند: »من ساده نیستم اما به 
سادگي تفاوت ها را مي بینم و تشخیص مي دهم. هنرمندان 
مهاجر را به سیاسیون پناهنده در فرانسه ترجیح مي دهم 
از بحث و مناظ��ره در اين باره هم فرار نمي كنم. گذش��ته 

خانوادگي من براي همه معلوم است. در حقیقت ريشه هاي 
برتون موري��س )هنرمند پ��اپ امريكايي اس��ت كه براي 
نقاش��ي هاي پررنگ و گرافیك پاپ هنري و نقاش��ي هاي 
مختلف آيكون هاي مدرن شناخته شده است( من را تشويق 
مي كند تا مس��ائل را مطرح كنم، بنابراين اگر با مهاجران 
بدرفتاري شود واكنش نشان مي دهم. من به امانول ماكرون 
مي گويم به محرومان بیشتر توجه داشته باش! من رقیب 
و حريف امانوئل ماكرون نیس��تم، حتي وقتي در انتخابات 
بر لوپن پیروز ش��د خوشحال ش��دم، اينجا هم مي خواهم 
تنها نظ��رم را درباره مهاج��ران بیان كنم ب��دون اينكه به 
عنوان نماينده آنها سخنگويش��ان باشم از امانوئل ماكرون 
مي خواهم توجه بیشتري به محرومان كند و مي گويم آقاي 

ماكرون خودت را اصلاح كن!« 
اين اولین باري نیس��ت ك��ه ژان ماري گوس��تاو لو كلزيو، 
امانوئل ماكرون را به چالش مي كشاند. او هفته پیش هم در 
نشريه »لیبرتاش« نامه سرگشاده درخصوص آزادي منتشر 
كرد و دولتي را كه در پروتكل خش��ونت علیه مهاجران در 
كاله فعالیت دارد و مهاجرستیزي مي كند متهم كرده است. 
به گفته ژان ماري گوستاو لو كلزيو شما هر روز در فرانسه با 
برخورد تحقیرآمیز و وحشیانه اي نسبت به مهاجران مواجه 
هستید، مستندي هم با همین عنوان در بخش هنري كاله 

ساخته شد. 
اين نويسنده پرفروش فرانسوي تبار كه خود نیز از مهاجران 
انگلیسي به فرانسه است، اعتقاد دارد: مقامات فرانسوي با 
انبوه قرباني كردن و تحقیر و آزار و اذيت نوجوانان، زنان و 
مردان جوان مهاجري مواجه هستند كه در فقر و محرومیت 
و خشونت نژادپرستان به سر مي برند و اظهار تأسف كرد از 
اينكه مهاجران محروم بدون سرپناه كارتون خواب هستند 
و اموالشان مصادره مي ش��ود، حتي دولت مانع كمك هاي 

انسان دوستانه به آنهاست.

وزير ارشاد با تشبيه فضای مجازی به انقاب صنعتی گفت 
که در توسعه پيام رسان های داخلی اجماع ملی وجود دارد. 
عباس صالحي وزير فرهنگ و ارش��اد اس��لامي روز گذش��ته 
در حاش��یه جلس��ه هیئت وزيران در جمع خبرنگاران به بیان 
توضیحاتي از جلسه ديشب پیام رسان هاي داخلي داراي بیش از 
يك میلیون عضو پرداخت و گفت: اين جلسه از سوي مركز ملي 
فضاي مجازي برگزار شد و من به عنوان سخنران در اين جلسه 
حضور داش��تم. وي با تأكید بر لزوم حمايت از پیام رسان هاي 
داخلي افزود: در اينك��ه در حمايت از پیام رس��ان هاي داخلي 
اتفاقاتي بیفتد كه به توس��عه آنها بینجامد، ي��ك اجماع ملي 

وجود دارد.
 در اين زمینه در ش��وراي عالي فضاي مج��ازي نیز اين تحلیل 
مطرح ش��د كه در مقطع فعلي، فضاي مجازي ش��بیه انقلاب 
صنعتي يك دوره تمدني جديدي را آغاز كرده است و اگر بتوانیم 
در اين دوره حضور فعال تري در فضاي مجازي داش��ته باشیم، 
عملًا نقش بیشتري در اين دوره جديد تمدني ايفا خواهیم كرد. 
وزير فرهنگ و ارشاد اس��لامي خاطر نشان كرد: فضاي مجازي 
فضايي بسیار متنوع با حوزه هاي گوناگون زيرساختي و كاركردي 

است كه يكي از آنها پیام رسان هاي داخلي هستند. 
صالحي تأكید كرد: اينكه به پیام رسان هاي داخلي كمك شود 
تا بتوانیم در مقطع تمدني فعلي، فضاي داخلي را توسعه دهیم 

يك رويكرد جدي و قابل توجه در مجموعه نظام است. 
وي در پاسخ به پرسشي مبني بر اينكه آيا در نهايت تلگرام فیلتر 
مي ش��ود يا خیر، اظهار كرد: براي اين موضوع يكسري مراكز 

تصمیم گیري وجود دارد كه در نهاي��ت آنها تصمیمات لازم را 
اتخاد مي كنند، برگزاري جلس��اتي نظیر جلسه شب گذشته 
بیشتر با نگاه پیگیري و حمايت از پیام رسان هاي داخلي انجام 
مي شود. وزير فرهنگ و ارشاد اس��لامي همچنین درپاسخ به 
پرسش��ي درباره اظهارات برخي از نمايندگان مبني بر قطعي 
ش��دن فیلترينگ تلگرام، تصريح كرد: هنوز تصمیمي در اين 

زمینه گرفته نشده است.
 صالحي درباره وضعیت بررسي لايحه سازمان جامع رسانه اي 
نیز گفت: اين لايحه مجدداً در كمیسیون فرهنگي دولت مطرح 
و در اختیار افكار عمومي و اعضاي رسانه و مطبوعات قرار گرفته 
و قرار است تا آخر فروردين در اين زمینه به جمع بندي برسیم. 
وي در پايان در پاسخ به پرس��ش ديگري درباره طرح اينترنت 
بدون فیلتر براي خبرنگاران گفت: اين پیشنهاد در جلساتي كه 
خبرنگاران با وزارتخانه هاي ارشاد و ارتباطات داشتند، مطرح 

شد و از سوي اين دو وزارتخانه مورد استقبال قرار گرفت.

 وزير ارشاد: 
اجماع ملی در توسعه پيام رسان های داخلی وجود دارد

 زندگي و زمانه شهيد لاجوردي
در يك کتاب

اس�دالله  ش�هيد  مب�ارزات  و  »زندگ�ي  کت�اب  در 
لاج�وردي« ک�ه توس�ط مرک�ز اس�ناد انقاب اس�امي 
منتش�ر ش�ده، به نقل از مظفر الوندي، يك�ي از همكاران 
ش�هيد لاجوردي درب�اره ساده زيس�تي وي آمده اس�ت: 
ش�هيد لاج�وردي راحت تري�ن م�رد روي زمين ب�ود. او 
هي�چ وابس�تگي ای ب�ه محي�ط و اطرافيان�ش نداش�ت. 
در اين كتاب درباره ش��هید لاجوردي مي خوانیم: پوشیدن او 
در اختیار خودش بود، نه در اختی��ار مد و عرف زمانه. پیراهن 
دو جیب و ش��لوار پارچه اي و كفش گیوه اي و زمستان ها كت 
طوس��ي رنگ مدل بیروتي اش، تنها البسه مهم لاجوردي در 
همه جا بود. س��مینار و ديدار بزرگان، سفر داخلي و خارجي، 
هیچ گاه نمي توانست منش س��اده پوش او را تغییر دهد. يادم 
هست روزي براي مصاحبه آمده بودند. مصاحبه گر گفت: آقا 
اين لباس در تصوير بد است و كار ما را خراب مي كند. شهید با 
لبخند معناداري به او گفت: چرا واقعیت را روتوش مي كنید. 
بگذاريد هر آنچه هست مردم ببینند. نور و رنگ را براي فريب 

مردم به كار نبريد. 
او در مس��افرت ها، آرام ترين و راحت ترين مسافرها بود. ساك 
كوچك چرمي او تنها كیف همراهش بود. همیشه به مديرانش 
متلك مي گفت كه چرا شانه و كتف خود را با برداشتن كیف هاي 

سنگین سامسونت، مستهلك مي كنید. 
...........................................................................................................
»دايان« جديدترين محصول سينمايي 

حوزه هنري رونمايي شد
فيلم سينمايي »دايان« ساخته بهروز نوراني پور جديدترين 
محصول سازمان س�ينمايي حوزه هنري، همزمان با هفته 
هنر انقاب اس�امي طي مراس�مي ب�ا تجلي�ل و تقدير از 
کارگردان و عوامل اثر، رونمايي ش�د و ب�ه نمايش درآمد. 
در ابت��داي اين مراس��م،  محمدرضا ش��فاه مديرعامل باش��گاه 
فیلم س��وره بیان كرد: فیل��م »دايان« گامي جدي��د در كارنامه 
فیلمسازي بهروز نوراني پور اس��ت، زيرا تمام ساخته هاي وي تا 
به حال در ژانر مستند بوده اند. همچنین اين فیلم را بايد يكي از 
سخت ترين پروژه هاي سینمايي ايران دانست، سپس نوراني پور 
ضمن خوشامدگويي به حاضران در سالن گفت: »دايان« با تمام 
سختي هايش به پايان رس��ید و امیدوارم مورد توجه قرار بگیرد. 
همچنین بايد از كساني كه من را در اين پروژه همراهي كردند، 
تش��كر كنم. وي ضمن تعريف خاطره اي از زم��ان فیلمبرداري 
اين فیلم گفت: زمان فیلمبرداري در دماي منفي20 درجه كار 
مي كرديم و يكي از بازيگران بیهوش ش��د ولي باز هم گلايه اي 
نكرد. در طول عمرم هرگز تا اين حد اس��ترس نداشتم و در اين 
ش��رايط، بازيگران كار در همه حال كنار م��ن بودند. چهارمین 
هفته هنر انقلاب حوزه هنري در بخش سینمايي میزبان پنج اثر 
خواهد بود. رونمايي از فیلم سینمايي »دايان« تازه ترين محصول 
سینمايي حوزه هنري اولین نمايش فیلم اين هفته بود. چهارمین 

هفته هنر انقلاب تا 26 فروردين در حوزه هنري ادامه دارد. 
...........................................................................................................

برگزاری نمايشگاه »نشان زندگي« 
درباره موفقيت زنان محجبه 

مهدي�ه کرماني که در نمايش�گاه عكس »نش�ان زندگي« 
عكس هاي�ي از زندگ�ي و فعاليت ه�اي اجتماع�ي ي�ك 
بانوي پزش�ك موفق و معتقد ايراني را به تصوير کش�يده 
اس�ت، معتق�د اس�ت زن�ان ايران�ي مي توانن�د ب�ا حفظ 
حج�اب و اعتق�ادات خود به موفقيت دس�ت پي�دا کنند. 
نمايشگاه عكس »نشان زندگي« با عكس هايي از مهديه كرماني 
و سارا رجايي همزمان با آغاز هفته هنر انقلاب در گالري شماره 
يك خانه عكاسان برپا شده است. مهديه كرماني كه فعالیت هاي 
يك بانوي پزشك، »دكتر لعبت گرانپايه« را سوژه عكاسي خود 
قرار داده است در گفت وگويي با اشاره به اقدامات انسان دوستانه 
اين بانو، گفت: ايشان 54 هزار ويزيت رايگان و هزارو500 عمل 
جراحي رايگان در مناطق مح��روم انجام داده اند، ايش��ان در 
روس��تاها و مناطق دورافتاده اي حضور داشته اند كه بسیاري 
از ما حتي نام آن را هم نش��نیده ايم. ايش��ان يك تیم پزشكي 
تشكیل داده اند كه ضرورت رسیدگي پزشكي به مناطق محروم 
را بررس��ي مي كنند تا متوجه شوند كه آن روس��تا نیاز به چه 
تخصص هايي دارد و در نهايت پزشكاني با تخصص زنان، پوست 
و... به اين مناطق اعزام مي شوند. وي خاطرنشان كرد: از زماني 
كه وارد عرصه عكاسي خبري ش��دم علاقه خاصي به عكاسي 
مستند داشتم، به خصوص عكاسي از زندگي و فعالیت هاي زنان 
موفق ايراني تا نشان دهم با حفظ حجاب مي توانند به موفقیت 
و پیشرفت هاي خوبي برسند. از سال 95 تا كنون درباره زندگي 
سركار خانم دكتر گرانپايه به عكاس��ي پرداخته ام، ايشان زن 
بسیار موفقي هس��تند كه به تمامي ابعاد زندگي خصوصي و 

فعالیت هاي اجتماعي خود رسیدگي كرده اند. 
نمايشگاه عكس »نشان زندگي« تا روز يك شنبه 26 فروردين ماه 
در گالري شماره يك خانه عكاسان ايران به  نشاني خیابان سمیه، 

نبش خیابان حافظ، حوزه هنري برپاست.

گزارش»جوان« از نشست رسانه اي دبير جشنواره جهاني فيلم فجر 

اليوراستونيخجشنوارهجهانيراميشكند

    جواد محرمي
 پ�س از چن�د دوره برگ�زاري س�رد و 
ب�ي روح جش�نواره جهاني فيل�م فجر خبر 
حض�ور الي�ور  اس�تون کارگ�ردان مخالف 
سياست هاي ميليتاريس�تي ايالات متحده 
امري�كا در تهران ت�ا حدي يخ اي�ن رويداد 
را شكس�ت و آن را به ص�در خبره�ا آورد. 
روز گذش��ته در جريان برگزاري نشست خبري 
مهم تري��ن خبري كه از س��وي دبیر جش��نواره 
جهاني فیلم فجر رضا میركريمي به نمايندگان 
رسانه ها داده شد و توانس��ت تا حدودي يخ اين 
رويداد سینمايي را در سومین سال برگزاري اش 
بش��كند، خبر حضور الیور استون در اين رويداد 
سینمايي بود. او از اين سخن گفت كه برنامه هاي 
مفصلي براي حضور اس��تون در اي��ران در نظر 
داري��م. حضور فیلمس��از برجس��ته س��ینماي 
ضدجريان هالیوود در جشنواره جهاني فیلم فجر 
مي تواند تا حدودي براي اين رويداد هنري كشور 
اعتبارآور باش��د و ضعف هاي پیدا و پنهان آن را 
پوشش دهد چراكه جشنواره جهاني فجر همواره 
از داشتن رويكرد و هويت مشخص و مستقلي كه 
بتواند اسم آن را سر زبان ها بیندازد بي بهره بوده 
و هیچ گاه نتوانس��ته در تراز نام ايران و ادعاهايي 
كه درب��اره جهاني بودن س��ینماي ايران مطرح 
مي شود در محافل س��ینمايي و رسانه اي جهان 

خوش بدرخشد. 
اين همان مس��ئله اي اس��ت از س��وي خبرنگار 
»جوان« به عنوان اولین پرسش كننده در نشست 
خبري رض��ا میركريم��ي مطرح ش��د. » به نظر 
مي رس��د جش��نواره جهاني همچنان از داشتن 
يك رويكرد و اس��تراتژي معین محروم اس��ت. 
توضیحات شما)دبیر( نشان مي دهد جشنواره با 
يك نگاه مشخص كه ظرفیت جهاني داشته باشد 
اداره نمي شود. به نوعي ما با يك  آش شله قلمكار! 
روبه رو هستیم. قصد داريد در حاشیه جشنواره به 
نوعي همه سلیقه ها ديده شوند و همه را راضي نگه 
داريد. سینماي جشنواره اي يا همان هنر و تجربه 
گوشه اي از كار است. يك بخش زيتون هم درباره 
قدس داريد و امسال الیور اس��تون را هم دعوت 
كرده ايد كه محفل را گرم كند. اين فقدان هويت 
البته در پوستر جشنواره هم خود را نشان مي دهد. 
نوعي واپس گرايي در آن ديده مي ش��ود. اساساً 
نس��بت اين پوستر با سینما چیس��ت. نكته آخر 
اينكه شما اگر نگاه جهاني درستي داشتید قطعاً 
س��عي مي كرديد با رايزني با ابراهیم حاتمي كیا 
فیلم »به وقت ش��ام« را به ج��اي بخش ملي در 
بخش جهاني حاضر كنید و فیلم افتتاحیه ش��ما 

باش��د ولي ظاهراً چون نگاه جهاني شما تعريف 
ديگري دارد اين كار را نكرديد.«

   تفاوت درخواست از 2 فيلمساز 
میركريمي در پاسخ مدعي شد پیش از برگزاري 
بخش ملي با تهی��ه كننده به وقت ش��ام تماس 
گرفته ش��ده و از او خواسته ش��ده فیلم را براي 
حض��ور در بخش جهان��ي نگ��ه دارند ام��ا اين 
درخواست پذيرفته نشده است. دبیر جشنواره اما 
درباره حضور فیلم مجیدي عنوان كرد كه شخصاً 
براي حضور فیلمش در جشنواره از او درخواست 
كرده است. شايد اگر دبیر جشنواره درباره حضور 
فیلم حاتمي كیا نیز شخصاً با او تماس مي گرفت 
مي توانست او را نیز براي اين منظور مجاب كند 
اما سخن بر سر همین است كه نگاه و رويكرد دبیر 
جشنواره و تیم او بیش از همه به جنس سینماي 
مخاطب خاص، جشنواره اي و سینماي موسوم 
به هنر و تجربه تمايل دارد و س��لیقه س��ینمايي 
برگزاركنندگان جشنواره چه به لحاظ مضموني و 
چه به لحاظ فرم و سروشكل سینمايي با سینماي 
بیگ پروداكش��ن ابراهیم حاتمي كیا در فیلم به 

وقت شام جور درنمي آيد.
   دوست يابي براي سينماي ايران!

میركريمي  در بخش ديگري از سخنانش ضمن 
تش��ريح اهداف جش��نواره، دوس��ت يابي براي 
س��ینماي ايران را وظیفه مهم و اصلي جشنواره 
دانست. »در اين دو سال كمترين تغییر در بخش 
مديريتي جشنواره رخ داده اس��ت و در اجلاس 
س��ال گذش��ته مديران فیاپف به ما اعلام كردند 
اين جش��نواره در ح��د گرفتن رتبه A اس��ت و 
مي تواند جزو ۱5 جشنواره مهم دنیا باشد اما فقط 
يك مشكل كوچك براي استمرار اين جشنواره 
باكیفیت، اس��تاندارد آن است و امس��ال باز هم 

نماينده فیاپف به جشنواره  مي آيد.« 
او تلاش براي برگزاري بهتر و باكیفیت جشنواره 
را اقدامي ادامه دار معرفي كرد و گفت: در پرديس 
چهارسو اقدامات خوبي انجام شده و براي امسال 
هم كار خوبي براي بخش نمايش و اضافه شدن به 

اين ظرفیت در حال انجام است و زمان افتتاحیه 
به پايان مي رس��د، ولي در عین ح��ال بايد كاخ 
جش��نواره هم  براي برپايي رويدادي اين چنیني 

آماده شود و پیگیر اين موضوع نیز هستیم. 
به گفته میركريمي، امسال براي ثبت نام فیلم هاي 
خارجي همانند خیلي از جشنواره ها مبلغي )20 
دلار( دريافت شده و بیش��تر از هزارو600 فیلم  
ثبت نام كرده اند. همچنین فیلم هاي بخش بازار 
امسال بنا به درخواس��ت مهمانان خارجي دو بار 
نمايش داده مي شود. قريب به 2هزار فیلم كوتاه و 
بلند در جشنواره ثبت نام كرده اند و ۱20 فیلم از 

54 كشور پذيرفته شده است. 
دبیر جشنواره جهاني فیلم فجر با اشاره به اينكه 
سال گذشته بخشي براي ژانر وحشت در جشنواره 
درنظر گرفته ش��ده بود و البته اينكه   عده زيادي 
گفتند  فیلم هايش ترسناك نبوده است، گفت: از 
آن جا كه فیلم  ترسناك تر از آنها پیدا نكرديم كه 
در اينجا نمايش دهیم، بخشي را با فیلم هايي از 
ژانرهاي متعدد قرار داده ايم كه لزوماً فقط براي 
مخاطبان حرفه اي سینما نیست و مي تواند سلايق 

مختلف را جلب كند. 
او در بخش ديگ��ري از صحبت هاي خود برپايي 
زنگ هفتم در جشنواره را يكي  از بخش هاي تازه 
اين رويداد دانست كه بر آن اساس هفت فیلم در 
دو سانس صبح به مدت 9 روز به دانش آموزان اول 
و دوم متوسطه و ششم ابتدايي اختصاص دارد و 
هدايايي هم به برخي دانش آموزان داده  مي شود تا 
با بلیت سینما به همراه خانواده به تماشاي فیلم ها 
بنش��ینند. همچنین به دلیل اينكه در آس��تانه 
جام جهاني هس��تیم برنامه ويژه اي ب��ا تعدادي 

ورزشكار داريم كه رونمايي مي شود. 
او در پاس��خ به س��ؤالي درباره دس��تاوردش در 
جايگاه مش��اور بین الملل س��ازمان سینمايي و 
اينكه به نظر مي رس��د فعالیتش بیشتر معطوف 
به دبیري جشنواره جهاني شده است، گفت: اين 
دو موضوع خیلي از هم قابل تفكیك نیس��تند و 
توضیح بیشتر را در موقعیتي ديگر مي توان ارائه 
كرد اما يك ديتا بیس ايراني آماده كرده ايم كه به 
نوعي IMDb س��ینماي ايران اس��ت و بیش از 
4هزارو700 فیلم  ايراني در اين سايت بارگذاري 
شده و رونمايي مي ش��ود. اين اطلاعات به زبان 
خارجي هم براي معرفي س��ینماي اي��ران ارائه 

خواهد شد. 
   بودجه ۸ميلياردي

میركريمي درباره تأثیر نوسان هاي ارز بر جشنواره 
اظهار كرد: اين نوسان ها حتماً ما را اول به عنوان 
ايراني نگ��ران مي كند اما خوش��بختانه كارهاي 
جش��نواره از قبل انجام ش��ده و براي امسال به 
مشكل برنخواهیم خورد. دبیر جشنواره جهاني 
فیلم فجر در بخش��ي از اين نشس��ت تأكید كرد 
كه تمام فیلم ها را با نظر خود و گروهش انتخاب 
كرده و مطلقاً دخالتي از جايي در اين كار صورت 
نگرفته اس��ت. میركريمي  بودجه س��ال گذشته 
جشنواره را بیشتر از 8میلیارد اعلام كرد و افزود: 
امسال هم با توجه به بالا رفتن قیمت ارز و اضافه 
شدن چند بخش ديگر به 8میلیارد رسیديم، البته 
دوبار از طرف وزارت فرهنگ به دلیل شفافیت هاي 
مالي تشويق شده ايم. او درباره  ممیزي  فیلم  ها هم 
گف��ت: در اين باره با فیلمس��ازان توافق ش��ده و 
كمترين میزان ممیزي را داريم، همان طور كه در 
جشنواره هاي عربي هم اين اتفاق مي افتد، چون 

فقط مختص ايران نیست.

ميركريم��ي مدع��ي ش��د پي��ش 
از برگ��زاري بخ��ش مل��ي ب��ا 
تهيه كننده »به وقت ش��ام« تماس 
گرفت��ه ش��ده و از او خواس��ته 
ش��ده فيلم را ب��راي حض��ور در 
بخش جهان��ي نگه دارن��د اما اين 
درخواس��ت پذيرفته نشده است

شوراي سياستگذاري نمايشگاه انتخاب کرد
 »نه به کتاب نخواندن«

شعار سي و يكمين نمايشگاه کتاب تهران
 سخنگوي س�ي و يكمين نمايش�گاه بين المللي کتاب تهران از انتخاب شعار 
و پوس�تر اين رويداد در شش�مين جلسه ش�وراي سياس�تگذاري خبر داد. 
ششمین جلسه شوراي سیاستگذاري سي و يكمین نمايشگاه بین المللي كتاب تهران 
با رياست محسن جوادي، رئیس نمايشگاه و اعضاي شورا ديروز در وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي برگزار شد. همايون امیرزاده، سخنگوي سي و يكمین نمايشگاه كتاب 
تهران با اش��اره به مصوبات اين جلس��ه گفت: با توجه به فراخوان منتشر شده براي 
مشاركت مردم در انتخاب شعار، تعداد 30 شعار منتخب در جلسه مطرح و سرانجام 
پس از بحث و تبادل نظر، ش��عار »نه به كتاب نخواندن« به عنوان شعار اين دوره از 
نمايشگاه انتخاب شد. سخنگوي سي و يكمین نمايشگاه بین المللي كتاب تهران افزود: 
همچنین تعدادي از پوسترهاي منتخب در جلسه نمايش داده شد و پوستر نمايشگاه 

كتاب نیز انتخاب و مقرر شد پس از اعمال تغییرات نهايي رونمايي شود. 
امیرزاده همچنین با اشاره به روند اجرايي در نمايشگاه امسال كتاب تهران گفت: در 
اين جلسه گزارشي از روند اجرايي نمايشگاه و آماده سازي مصلاي امام خمیني)ره( 
توسط قائم مقام نمايشگاه ارائه شد. وي از ادامه روند بورسیه نمايشگاه كتاب خبر داد 
و گفت: با نظر اعضاي شورا مقرر شد بورسیه نمايشگاه به روال سال گذشته با دعوت از 
نويسندگان، مترجمان و آژانس هاي ادبي به فعالیت خود ادامه دهد. در ششمین جلسه 
شوراي سیاستگذاري نمايشگاه كتاب تهران كه با رياست محسن جوادي برگزار شد، 
سیدمحمد بهشتي، علي اكبر اشعري، فريدون عموزاده خلیلي، رضا امیرخاني، محمد 
حمزه زاده، محمد سلگي، يحیي دهقاني، امیرمسعود شهرام نیا، مهدي اسماعیلي راد، 

محمدجواد مرادي نیا و همايون امیرزاده حضور داشتند.

بازگشت دادن پرونده ثبت ميراث جهاني راه آهن سراسري 

راه آهن به ايستگاه يونسكو نرسيد

    محمد صادقي
پرونده ثب�ت ميراث جهان�ي راه آهن سراس�ري اي�ران به 
عن�وان مي�راث صنعت�ي از س�وي يونس�كو رد ش�د ت�ا 
س�هميه ايران براي ثب�ت ميراث جهان�ي به خط�ر بيفتد. 
پرونده ثبت جهاني راه آهن كه دي ماه س��ال گذشته به يونسكو 
ارسال شده بود به دلیل نقص در پرونده بازگشت داده شد. گفته 
مي شود يونسكو به نقشه هاي ارسالي از سوي ايران ايراد گرفته 
است. رد شدن اين پرونده از سوي يونسكو مي تواند سهمیه ثبت 

جهاني كشورمان در سال 20۱9 را با خطر روبه رو كند. 
هر كش��ور مي تواند براي هر س��ال يك پرونده میراث طبیعي و 
يك پرونده میراث جهاني براي ثبت به يونسكو ارائه كند. امسال 
كش��ورمان قصد داش��ت پرونده راه آهن را براي ثبت ارائه دهد؛ 

پرونده اي كه حدود دو سال روي تهیه آن كار شده است. 
ثبت راه آهن در فهرست میراث جهاني كشورمان منتقدان زيادي 
داشته است. اولین و مهم ترين ايرادي كه به اين پرونده وارد شده 

اين است كه ساخت و س��از راه آهن را ايراني ها انجام نداده اند و 
پروژه ساخت آن در دست دانماركي ها بوده است؛ موضوعي كه 
معاون میراث سازمان میراث فرهنگي آن را رد كرده و مي گويد: 
نبايد اين طور به پرونده خطوط راه آهن اي��ران نگاه كرد، چون 
راه آهن از دوره صنیع الدوله در دوره قاجار ساخته شده بود و در 
اين دوره نیز كارگران و مهندسان ايراني نیز كمك كرده بودند. 

س��ازمان میراث فرهنگي در نظر دارد چند اثر مربوط به دوران 
پهلوي را براي ثبت جهاني ارائه دهد. از جمله راه آهن، دانشگاه 
تهران، كارخانه نساجي و يك كارخانه بافندگي كه عمر اكثر آنها 

به دوره پهلوي مي رسد. 
مهر در گزارش��ي با اش��اره ب��ه رد درخواس��ت ثب��ت راه آهن و 
آماده س��ازي ثبت جهاني دانش��گاه تهران، مي نويس��د: پرونده 
راه آهن درحالي با ايراد رو به رو بود كه س��ال 20۱7 به فهرست 
موقت اضاف��ه و بلافاصله س��ال بعد پرونده آن براي بررس��ي به 
يونسكو فرس��تاده ش��د آن هم با وجود آنكه آثار منحصر به فرد 
ديگري از سال ها قبل در لیست انتظار بوده اند و وضعیت حفاظتي 
آنها مهم تر از راه آهن ايران بود. از سوي ديگر بسیاري از آثار ديگر 
باستاني، مهم و داراي ارزش جهاني در كشور وجود دارند كه هنوز 
در اين فهرس��ت جاي نگرفته اند؛ آثاري كه به مراتب از دانشگاه 

تهران و راه آهن زودتر به نتیجه مي رسیدند. 
طالبیان در مصاحبه اي از رايزني با يونس��كو براي ارسال مجدد 
پرونده ثبت راه آهن خبر داده است؛ احتمالي كه به نظر منتقدان 
ضعیف است و در صورت به ثمر ننشستن آن يك سهمیه ايران 

براي ثبت جهاني عملًا مي سوزد. 

    کتاب

    ديده بان     فرزين  ماندگار


